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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  
Fastställande av dagordning 
  
  
Sara Grolander (MP) öppnade sammanträdet. Mötet ajournerades 
klockan 18.03–19.20 för infonämnd med temat God och nära 
vård och Miljöprogrammet samt allmänhetens frågestund som 
började klockan 19.00. 
 
Sara Grolander (MP) och Johan Nilsson (M) utsågs att justera 
dagens protokoll. Justering sker 4 juni 2024. 
 
Dagordningen godkändes. 
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§ 2 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/317 
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§ 3 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/301 
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§ 4 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/302 
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§ 5 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/303 
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§ 6 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/307 
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§ 7 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/308 
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§ 8 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/311 
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§ 9 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/313 
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§ 10 
Borttagen på grund av sekretess  
HÄ 2024/324 
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§ 11 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS 
kvartal 1 för 2024  
HÄ 2024/298 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden ska enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om 
stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) rapportera de 
gynnande beslut om insatser enligt respektive lag som inte har 
kunnat verkställas inom tre månader från beslutsdatum till 
Inspektionen för vård och omsorg (IVO) och stadens revisorer. 
Under första kvartalet 2024 har förvaltningen rapporterat 49 beslut 
som inte har verkställts inom tre månader. Därutöver har 
förvaltningen rapporterat om två beslut som har avslutats utan at 
verkställas samt 15 beslut som har verkställts. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/298-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS 
kvartal 1 för 2024 

 HÄ 2024/298-1 Bilaga Rapport över ej verkställda beslut 
Kvartal 1 för 2024  

 

Sida 13 (53)



Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-05-30 

§ 12 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd lägger protokollen från sociala 
delegationen till handlingarna. 
 

Ärendet 
Protokoll från sammanträden i sociala delegationen 2, 23 och 30 
maj 2024 anmäldes. 
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§ 13 
Medborgarförslag om skyltar med information om fåglar  
HÄ 2024/241 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd överlämnar medborgarförslaget 
till förvaltningen för beredning. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/241-1 Medborgarförslag om skyltar med 
information om fåglar 
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§ 14 
Medborgarförslag om tillgång till toalett vid 
medborgarkontoret  
HÄ 2024/328 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd överlämnar medborgarförslaget 
till förvaltningen för beredning. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/328-1 Medborgarförslag om tillgång till toalett vid 
medborgarkontoret 
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§ 15 
Tertialrapport 1 för 2024  
HÄ 2024/183 
 

Beslut  
1. Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förslaget till 

tertialrapport 1 för 2024 med helårsprognos och överlämnar 
den till kommunstyrelsen och stadens revisorer. 
  

2. Nämnden fastställer omslutningsförändringar om 60,5 mnkr 
i enlighet med ärendet och anmäler detta till 
kommunstyrelsen. 
  

3. Nämnden ansöker om budgetjustering om 1,0 mnkr i 
driftmedel för demokrati och mänskliga rättigheter i enlighet 
med ärendet. 
  

4. Nämnden ansöker om budgetjustering om 0,2 mnkr 
avseende investeringar för biologisk mångfald i enlighet 
med vad som anges i ärendet 
  

5. Nämnden ansöker om budgetjustering om 0,2 mnkr 
avseende investeringar i Stockholm vid vattnet i enlighet 
med vad som anges i ärendet. 
  

6. Nämnden ansöker om budgetjustering avseende 
investeringar i maskiner och inventarier om 1,0 mnkr i 
enlighet med vad som anges i ärendet. 
  

7. Nämnden fastställer ett höjt årsmål för indikatorn "Andel 
legitimerade förskollärare av totalt antal anställda 
(årsarbetare)" i enlighet med ärendet. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen bedömer att samtliga av kommunfullmäktiges tolv 
mål för stadsdelsnämndens verksamhetsområden kommer att 
uppnås helt under året. Merparten av indikatorerna bedöms uppnås 
liksom samtliga av nämndens mål utom ett. Såväl före som efter 
resultatöverföringar redovisas ingen avvikelse mot budget. 
 

Förslag till beslut 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S), Maria Ljuslin 
(V), Johan Nilsson m.fl. (M), Inger Swahn (L) och Henrik Falk 
(C) föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag. 
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Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) lade fram ett förslag 
och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 
 
"1. Sverigedemokraterna yrkar delvis bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
 
2. Därutöver vill vi anföra följande: 
 
Tertialrapporten 1 2024 har presenterats för Hägersten-Älvsjö 
stadsdelsnämnd baserat på den nuvarande majoritetens budget. 
Sverigedemokraterna anser att det är positivt att förvaltningen 
tenderar att uppfylla flertalet verksamhetsmål för respektive 
verksamhet som förvaltningen gör gällande. Med hänsyn till den 
budget som Sverigedemokraterna, har presenterat i 
kommunfullmäktige vill vi dock hänvisa till den för en mer 
utförligare beskrivning. 
 
I likhet med vad vi framfört kring tidigare rapporter gällande 
berörda verksamheter ser vi att förvaltningen bör arbeta framgent 
med olika verktyg för att göra effektiviseringar och komma tillrätta 
med respektive problem. Vi ser även att det är mycket betydelsefullt 
att förvaltningen tar höjd för en stabil ekonomisk hållning med 
anledning av det ansträngda ekonomiska läget i vår omvärld vilket 
är viktigt för att kunna fördela resurserna på ett optimalt sätt." 
  

Särskilt uttalande 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S) och Maria 
Ljuslin (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
"Vi vill tacka förvaltningen för ett gott samarbete och vi vill 
framföra ett stort tack till förvaltningens alla medarbetare som trots 
ett rådande utmanande ekonomiskt läge gjort ett viktigt och svårt 
arbete med att nå en budget i balans. 
 
Vi kan redan nu se att dom mål vi satt upp i verksamhetsplanen är 
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på god väg att nås, och göra Hägersten Älvsjö till en grönare, 
tryggare och mer ekonomiskt hållbar stadsdel. 
 
Fokus för vår verksamhetsplan är att stärka våra viktiga 
välfärdsverksamheter och förvaltningen har lagt stort fokus på det 
systematiska kvalitetsarbete under tertialen med mycket gott 
resultat. Men också det utvecklingsarbete som bedrivits för att 
förstärka arbetet där vi ser att behovet av stöd är som störst, så som 
arbetet med att förhindra att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet och stärkt barnhälsoarbete i förskolan. Vi har också 
infört Trefas som innebär ett arbete med målsättningen att minska 
det dödliga skjutvapenvåldet. Vi ser också att 
kompetensutvecklingen inom Äldreomsorgslyftet är väldigt viktigt 
både för att stärka kvalitén i arbetet här och nu men också för att 
säkra kompetensförsörjningen framöver. 
 
Under tertialen har vi också utvecklat samverkan med föreningslivet 
både inom trygghetsarbetet och inom fritidsverksamheten. Vi har 
utökat medborgardialoger och startat upp den första 
medborgarbudgeten i parken Lugnet. Vi kommer fortsätta att 
utveckla både medborgardialoger och vår samverkan med 
föreningslivet. 
 
Vi jobbar vidare för att stadsdelen ska bli mer hållbar och nå målen 
om att vara fossilbränslefri 2030. Vi gör också några extra 
satsningar för att ytterligare stärka upp vårt miljö- och klimatarbete 
dels genom att minska användningen av engångsplast i projektet 
´Hållbara vård och omsorgsboenden´ och genom att stärka arbetet 
med biologisk mångfald på våra förskolegårdar genom projektet 
´Älska det vilda´.” 
  
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/183-3 (Godkänd - R 2) Tertialrapport 1 2024 
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd 

 HÄ 2024/183-1 Bilaga Samverkansöverenskommelse 
Åtgärdsplan (Tertialrapport 1) 
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§ 16 
Nämndens årsrapport 2023  
Svar till stadsrevisionen 
HÄ 2024/200 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd föreslår att nämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande och översänder det som svar till 
stadsrevisionen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionens årsrapport 2023 för Hägersten-Älvsjö visar att 
stadsdelsnämnden i allt väsentligt har bedrivit verksamheten på ett 
från ekonomisk synpunkt tillfredsställande sätt, att den interna 
kontrollen är tillräcklig samt att bokslut och räkenskaper är 
rättvisande. Stadsrevisionen bedömer dock att det finns en del 
utvecklingsområden och har tagit fram rekommendationer som 
finns angivna i bilaga 1 och 2. Nämnden delar stadsrevisionens 
bedömningar i rapporten och arbetar med de utvecklingsområden 
som revisionen anger. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
  

Särskilt uttalande 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) anmälde ett särskilt 
uttalande. 
 
"Den årliga revisionsrapporten för 2023, har inkommit till 
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd. I likhet med tidigare rapporter 
ser Sverigedemokraterna positivt på de verksamheter som bedrivs 
på ändamålsenligt sätt. Med hänsyn till de brister som föreligger 
inom vissa verksamheter är vår förhoppning att förvaltningen 
identifierar och kan vidta optimala åtgärder för att åtgärda 
respektive problem." 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/200-3 (Godkänd - R 1) Tjänteutlåtande Årsrapport  
 HÄ 2024/200-1 Nämndens årsrapport 2023 
 HÄ 2024/200-2 Revisionsberättelse 
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§ 17 
Arbetsmiljöinspektion vid Axgårdens vård- och 
omsorgsboende  
Svar till Arbetsmiljöverket 
HÄ 2024/199 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar till Arbetsmiljöverket. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Arbetsmiljöverket genomförde en inspektion av det systematiska 
arbetsmiljöarbetet på Axgårdens vård- och omsorgsboende den 12 
mars 2024. Vid inspektionen bedömdes att verksamhetens 
skyddsronder, arbetsmiljöronder och riskbedömningar i enskildes 
hem uppfyller ställda krav. Den åtgärd som bedömdes inte uppfylla 
ställda krav är att verksamhetens ska genomföra regelbunden 
riskbedömning i allmänna utrymmen och då utifrån besökare. 
 
Förvaltningen har reviderat befintliga rutiner för att säkerställa att 
rutinerna uppfyller ställda krav. En mall för riskbedömning i 
allmänna utrymmen samt handlingsplan för identifierade risker i 
arbetsmiljön har upprättats. Förvaltningen har även reviderat 
befintliga rutiner kopplade till hot och våld samt sett över APT 
material för information till medarbetare. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/199-8 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
arbetsmiljöinspektion vid Axgårdens vård- och 
omsorgsboende 

 HÄ 2024/199-1 Resultat från arbetsmiljöinspektion vid 
Axgårdens vård- och omsorgsboende 

 HÄ 2024/199-2 Bilaga 2 Svar till Arbetsmiljöverket 
 HÄ 2024/199-4 Bilaga 5 Mall för riskbedömning allmänna 

ytor 
 HÄ 2024/199-6 Bilaga 4 Lokal rutin riskbedömning i arbetet 

med enskild 
 HÄ 2024/199-7 Bilaga 3 Lokal rutin för att motverka och 

hantera hot och våld 
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 HÄ 2024/199-3 Bilaga 7 Handlingsplan vid identifiering av 
risker i arbetsmiljön 

 HÄ 2024/199-5 Bilaga 6 Mall för riskbedömning av enskild 
brukare i lägenhet 
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§ 18 
Entledigande och utnämnande av dataskyddsombud  
enligt dataskyddsförordningen (GDPR) och brottsdatalagen 
HÄ 2024/314 
 

Beslut  
1. Hägersten Älvsjö stadsdelsnämnd entledigar Alexandre 

Emonide från Combitech som dataskyddsombud från den 4 
juni 2024. 
  

2. Nämnden utnämner David Persson från Combitech till 
nämndens dataskyddsombud enligt dataskyddsförordningen 
och brottsdatalagen från den 4 juni 2024. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Dataskyddsombudets uppdrag är att övervaka efterlevnaden av 
GDPR och dataskyddsförordningen och vara kontaktperson för den 
registrerade. Nämnden beslutade den 21 december 2023 att 
utnämna Alexandre Emonide till dataskyddsombud enligt både 
dataskyddsförordningen och brottsdatalagen. Då konsultbolaget har 
behov av att byta konsult föreslår förvaltningen att nämnden istället 
utser David Persson till dataskyddsombud. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/314-1 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
Entledigande och utnämnande av dataskyddsombud 
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§ 19 
Deltagande i kvalitetsutmärkelsen  
HÄ 2024/114 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner att enheten Glasade 
Gången, Beställarenheten funktionsnedsättning samt Gröndals 
förskolor deltar i Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kvalitetsutmärkelsen är Stockholms stads årliga pris för att 
uppmärksamma och belöna framgångsrik verksamhet i staden. Den 
är också ett verktyg som enheterna kan använda för egen 
utvärdering av sitt systematiska kvalitetsarbete. Utmärkelsen ger 
samtidigt staden möjlighet att lyfta fram förebilder och goda 
exempel. Förvaltningen föreslår att enheten Glasade Gången, 
Beställarenheten funktionsnedsättning samt Gröndals förskolor 
deltar i Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2024. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/114-1 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande 
Deltagande i kvalitetsutmärkelsen 
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§ 20 
Reviderad rutin för medborgarförslag  
HÄ 2024/64 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag 
till revidering av rutinen för medborgarförslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nuvarande rutin för medborgarförslag beslutades av 
stadsdelsnämnden i oktober 2020. Förvaltningen har i detta ärende 
sett över rutinerna av nuvarande hantering. Förvaltningen föreslår 
att samtliga inkomna medborgarförslag ska lämnas till nämnden för 
beslut om hantering. Förvaltningen tar månadsvis fram ett 
sammanställt ärende till nämnden med förslag att besluta om 
medborgarförslaget ska beredas av förvaltningen, uppdras till 
förvaltningen att besvara förslagsställaren direkt eller att översända 
till annan ansvarig nämnd. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
  

Särskilt uttalande 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S) och Maria 
Ljuslin (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
"Medborgarförslagen är en viktig del av den lokala demokratin och 
en möjlighet för invånare att vara med och påverka hur området 
utvecklas. Vi vet att dom som bor i området sitter på mycket 
kunskap om hur närområdet fungerar idag och vilka behov som 
finns. Den kunskapen och engagemanget ska vi ta vara på. 
 
Därför stärker vi nämndens hantering av medborgarförslagen 
genom att alla medborgarförslag kommer att tas upp för beslut av 
nämnden. Vi politiker kommer därmed att bli mer involverade i 
varje enskilt förslag och vi får på så sätt få en starkare koppling 
mellan medborgare och dom lokala politiska företrädarna. 
 
Vi har i närtid utfört flera projekt som initierats genom 
medborgarförslag. Bland annat har vi byggt ett nytt utegym i 
Solberga och Elektraparken, byggt ut utegymmen i Älvsjöskogen, 
förbättrat belysningen i Svandammsparken och planterat äppelträd i 
Solberga. Vi har också satt upp farthinder vid Apelsinparken, lagt 
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konstgräs på Äppelängens bollplan, byggt en boulebana i Lugnet 
och rustat upp lekplatsen vid Svartlösavägen. 
 
Vi vill passa på att tacka för alla medborgarförslag vi fått in och 
välkomnar och uppmuntrar alla som har ett förslag på hur 
närområdet kan utvecklas och bli bättre att skriva 
medborgarförslag." 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/64-1 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande Reviderad 
rutin för medborgarförslag 

 HÄ 2024/64-2 Bilaga Rutin för medborgarförslag 
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§ 21 
Uppdatering av nämndens delegationsordning  
HÄ 2024/174 
 

Beslut  
1. Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd delegerar samtliga beslut 

av ärenden som anges i den bilagda delegationsordningen 
till förvaltningschef enligt 7 kap. 6 § kommunallagen. 
  

2. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera 
ärendena till lägst den nivå som finns angiven i 
delegationsordningens kolumn ”Delegat”. 
  

3. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 
kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Nämndens delegationsordning ses över regelbundet för att 
beslutsfattandet ska vara så effektivt som möjligt. I denna 
uppdatering föreslås revideringar främst i ärendegrupperna om 
dataskyddsförordningen. Ändringarna har gjorts för att få in 
brottsdatalagen på ett tydligare sätt i delegationsordningen. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/174-5 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
Uppdatering av delegationsordningen 

 HÄ 2024/174-6 Bilaga Ärendegrupp 1 - Uppdateringar i 
delegationsordningen 
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§ 22 
Delegation enligt LVM samt förordnande enligt LVU och 
lagen om placering av barn i skyddat boende till 
socialjouren  
HÄ 2024/289 
 

Beslut  
1. Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd delegerar till nedan 

nämnda tjänstepersoner vid Socialjouren att begära 
polishandräckning enligt LVM 45 § 1 och 2 p inom 
nämndens eget ansvarsområde. 
  

2. Nämnden förordnar nedan nämnda tjänstepersoner vid 
Socialjouren att begära polishandräckning enligt LVU § 43 
1 st 2 p inom nämndens eget ansvarsområde. 
  

3. Nämnden förordnar till nedan nämnda tjänstepersoner vid 
Socialjouren att begära biträde av polismyndigheten för att 
genomföra beslut om skyddat boende eller om en omedelbar 
sådan insats enligt 8 kap. 7 § lagen om placering av barn i 
skyddat boende inom nämndens eget ansvarsområde. 

 
Abdelaziz Abdelsaid, Ann Dahlgren, Anna Lago-Lengquist, Anna-
Stina Wilhelmsson, Anne-Catrine Jonsson, Antonio Bracamonte, 
Daniel Colegate, Elin Orvik, Emma Nikolaou, Eva Thomasson, 
Felicia Narvaez Adolfsson, Feryal Lövström, Frida Allertz, Johanna 
Kumblad, Julia Falk Nordberg, Johanna Nilsson, Katrin Pettersson, 
Lena Svärd, Liliana Pellegrino, Linda Backe, Lis-Marie Boija, 
Malin Karlsson, Maria Rangdag, Maria Sjölin, Marimba Roney, 
Maya Heckscher, Millicent Reyes, Mohamud Abdi Osman, 
Nicolina Wallmark, Philip Lindholm, Sanna Eriksson, Sandra 
Qvist, Susanne Bohlin, Therese Nilsson, Therese Travis, 
Ulrika Gresnes, Veronica Larsson, Veronica Blomqvist, Victoria 
Scherman, Ylva Engelbrektsson och Ylva Westerdahl. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden svarar genom Socialjouren för stadens 
jourverksamhet inom individ- och familjeomsorgen. Socialnämnden 
har fattat ett beslut om vilka tjänstepersoner som ska ha rätt att 
begära polishandräckning enligt LVM, LVU och lagen om 
placering av barn i skyddat boende. Detta beslut har överlämnats till 
stadsdelsnämnden som ombeds fatta motsvarande beslut. Beslut om 
vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära polishandräckning 
uppdateras årligen 
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Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/289-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
Delegation LVM och förordnande Placering skyddat boende 

 HÄ 2024/289-1 Bilaga Socialnämnden §19 den 23 april 
2024 - Delegation och förordnande 
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§ 23 
Revidering av riktlinjer för ärendeansvar mellan 
stadsdelsnämnderna inom individ- och familjeomsorgen, 
äldreomsorgen och omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning  
Yttrande till kommunstyrelsen 
HÄ 2024/217 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet rör en remiss från kommunstyrelsen gällande förslag till 
reviderade riktlinjer för ärendeansvar vid fördelning av 
individärenden mellan stadsdelsnämnderna. Syftet med riktlinjerna 
är att underlätta ansvarsfördelning mellan nämnderna. Riktlinjerna 
har reviderats genom att innehållet har kompletterats och 
förtydligats. Dispositionen har ändrats och nya stycken har lagts till 
för att göra dokumentet mer användarvänligt. Visst innehåll har 
tagits bort gällande information som inte längre är aktuell. Förslaget 
till nya riktlinjer stämmer överens med nu aktuell lagstiftning och 
beslut från kommunfullmäktige. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/217-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 
Revidering av riktlinjer för ärendeansvar  

 HÄ 2024/217-1 Remissbrev - Revidering av riktlinjer för 
ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom IoF, ÄO och 
Funk 

 HÄ 2024/217-1.1 Remissunderlag 1 - Revidering av 
riktlinjer för ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom 
IoF, ÄO och Funk (Tjut SN, ÄN) 

 HÄ 2024/217-1.2 Remissunderlag 2 - Förslag Riktlinjer för 
ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom IoF, ÄO och 
Funk (Bilaga) 
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§ 24 
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad  
Yttrande till kommunstyrelsen 
HÄ 2024/220 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad formulerar stadens 
strategiska inriktning inom miljö- och klimatområdet. Programmet 
innefattar sju målområden där Stockholm bedöms ha störst 
påverkan på miljön samt utmaningar inom den hållbara 
omställningen. Planperioden har utökats från tidigare fyra till sex år. 
Programmet är ett stadsövergripande paraplydokument som 
konkretiseras vidare i handlingsplaner. Förvaltningen är positiv till 
förslaget och särskilt till dess ansats att stimulera och stärka 
samverkan samt dess tydligare integrering av ett rättviseperspektiv i 
klimat- och miljöarbetet både lokalt och globalt. Synpunkter lämnas 
framförallt för miljöprogrammets genomförandeorganisation samt 
målområdena en rättvis och inkluderande omställning, ett 
Stockholm med livskraftiga ekosystem och ett klimatanpassat 
Stockholm. 
 

Förslag till beslut 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S), Maria Ljuslin 
(V) och Inger Swahn (L) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Johan Nilsson m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) lade fram ett förslag 
och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 
 
Henrik Falk (C) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 
skulle ställa sig bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Johan Nilsson m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 
"1. Att delvis godkänna förslag till remiss av Miljöprogram 2030 
för Stockholms stad. 
 
2. Att därutöver godkänna. 
 
Stockholm ska vara en av världens ledande städer vad gäller 
klimatomställning. Just därför menar Moderaterna att det är av 
största vikt att Stockholm bedriver ett miljö- och klimatarbete som 
både ger resultat och inspirerar andra städer till att ta efter. Då krävs 
långsiktiga och effektiva insatser för miljön och klimatet 
kombinerat med ökad tillväxt. 
 
Stockholms stads miljöprogram fastslår stadens strategiska 
inriktning inom miljö- och klimatområdet. Genom sju konkreta mål 
utgör programmet också basen för flera av stadens handlingsplaner. 
Flera av målen i förslaget till nytt miljöprogram känns igen från det 
nuvarande miljöprogrammet som fastslogs av den förra grönblå 
majoriteten. Det visar på en tydlighet och långsiktighet inom 
stadens hållbarhetsarbete vilket i sin tur skapar legitimitet även 
utanför organisationer. 
 
Förslaget till miljöprogram understryker behovet av samverkan, 
delaktighet och engagemang. Några av målsättningarna inkluderar 
utöver staden även handling från exempelvis näringslivet, 
civilsamhället, akademin och stockholmarna. Det är en viktig poäng 
att fler utanför stadens organisation är med och de facto gör 
omställningen. Men det aktualiserar även frågan kring vilka 
områden staden har rådighet att bestämma över. 
 
Nytt för detta program är målet om en rättvis och inkluderande 
omställning. Utöver att staden ska fortsätta arbetet vad gäller 
klimatanpassning och att fler ska känna sig delaktiga i stadens 
miljö- och klimatarbete vill Moderaterna i detta även lyfta 
tryggheten. Inte minst vad gäller utformningen och skötseln av det 
offentliga rummet. Detta eftersom det största hotet mot en rättvis 
och inkluderande stad i dagsläget är den omfattande otryggheten 
inte minst i Stockholms utanförskapsområden. Det här är 
anledningen till att Moderaterna i vårt budgetförslag lagt särskilda 
medel för städning och skötsel av det offentliga rummet – något 
som också bidrar till mer välmående natur och mer cirkulär 
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avfallshantering. 
 
Luftkvaliteten är en viktig miljöfråga – inte minst i närheten av 
Stockholms skolor och förskolor. Det är därför som biltrafiken 
behöver ställa om till att bli utsläppsfri. Vad gäller den rättvisa 
omställningen behöver vi dock erkänna att det finns stockholmare i 
behov av bil som inom de närmsta åren inte kommer ha ekonomiska 
möjligheter för att köpa en utsläppsfri bil. För dessa är det viktigt att 
inte minst stadens trafikpolitik utformas långsiktigt och att 
förutsättningar för omställning finns på plats innan förbud. Minst 
lika viktigt är det att stadens miljö- och klimatarbete i den här 
aspekten stämmer överens med arbetet i Region Stockholm – 
exempelvis vad gäller kollektivtrafiken. Att den rödgröna 
majoriteten i Region Stockholm fortsätter dra in både buss- och 
tunnelbanetrafiken från exempelvis Skärholmen är ett dåligt 
exempel på rättvis och inkluderande omställning. 
 
Moderaterna står fortsatt bakom målen som tidigare antagits av 
staden vad gäller ett fossilfritt och klimatpositivt Stockholm 2040 
samt en fossilfri organisation 2030. Det är av största vikt att 
Stockholms stads miljö- och klimatarbete går i linje med 
Parisavtalet och svensk lagstiftning. Moderaterna sätter även stor 
tillförsikt till EU:s Green Deal vilket är i linje med Parisavtalet och 
bland annat innebär att transportsektorn framgent kommer omfattas 
av ETS-systemet. 
 
En allt högre andel elektrifierad vägtransport kombinerat med att 
Stockholm Exergis först storskaliga bio-CCS-anläggning snart är 
igång, innebär att stadens möjligheter att nå våra ambitiösa 
klimatmål aldrig tidigare varit såhär goda. Vi är övertygade om att 
Stockholms resa mot att bli fossilfritt handlar om att hjälpa 
stockholmare ställa om och göra mer hållbara val. Det är därför vi 
är så angelägna om att skynda på utbyggnaden av inte minst den 
offentliga laddinfrastrukturen och möjliggöra för fler privata aktörer 
att sätta upp laddpunkter där det behövs. Moderaterna vill vidare att 
stadens elproduktion från solceller ska femdubblas till 2030 samt att 
handläggningstid för bygglov för solceller och bergvärme för 
privatpersoner halveras. 
 
Vi ställer oss dock frågande till hur staden faktiskt ska minska 
stockholmarnas konsumtionsbaserade utsläpp. De egna utsläppen hr 
staden på många sätt stor rådighet över – inte minst vad gäller 
upphandling för de egna verksamheterna. Men att på kommunal 
nivå ha rådighet över vilka/ hur mycket varor stockholmarna 
konsumerar och var de väljer att åka på semester är rent utsagt 
varken önskvärt eller möjligt i dagsläget. Stadens miljöprogram ska 
ta sikte på att genomföra mer hållbara upphandlingar och inköp i de 
egna verksamheterna. Att stockholmarnas konsumtionsbaserade 
utsläpp ska omfattas av liknande mål på kommunal nivå är dömt att 
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misslyckas och heller inte önskvärt i en öppen och frihandelsvänlig 
ekonomi. 
 
Nya avfallsdirektiv och lagstiftningar har satt målet om ett 
resurseffektivt och cirkulärt Stockholm i nytt ljus – inte minst 
eftersom staden fått ett ännu större ansvar än tidigare för 
avfallshanteringen. Kombinerat med att möjliggöra för mer 
resurseffektiva och cirkulära kretslopp vill Moderaterna lyfta 
behovet av att staden uppfattas som framåtlutad och inlyssnande – 
inte minst gentemot stadens företagare vilka också ålagts ett större 
ansvar för avfallshanteringen. Vidare är avfallsbrottsligheten ett 
omfattande problem för både stadens miljöarbete och då det 
dessutom göder kriminella näringar. Det krokar också an i stadens 
mål om ett giftfritt Stockholm. Utöver flera viktiga insatser som 
presenterats både på nationell, regional och lokal nivå vill vi 
understryka behovet av fler stickprovskontroller i 
avfallshanteringen. 
 
Vad gäller ett giftfritt Stockholm vill Moderaterna understryka 
behovet av att arbetet – inte minst vad gäller förbud – är 
harmoniserat med gällande lagstiftning och inte minst övriga 
kommuner i regionen. Arbetet behöver löpande utvärderas för att 
dels bedöma kostnaderna, dels bedöma att stadens normer är 
verkningsfulla och faktiskt ger effekt. 
 
Förslaget till Stockholms elfte miljöprogram lyfter flera gånger att 
Stockholm ska vara en internationell förebild. Moderaterna vill i de 
delarna understryka att Stockholm också bör vara ett 
föregångsexempel för andra städer – både i Sverige, Europa och 
resten av världen – vad gäller urbant miljö- och klimatarbete. Det 
kräver dock att vi lyckas bevisa att hållbarhet i alla tänkbara 
aspekter kan kombineras med tillväxt och välstånd. Just därför är 
det särskilt viktigt att hela Stockholm – inte bara staden som 
organisation – uppfattar stadens miljö- och klimatarbete som 
legitimt. Annars kommer stadens mål att misslyckas och Stockholm 
blir en sämre stad. 
 
Moderaterna har sedan tidigare uttryckt omfattande missnöje med 
hur den rödgröna majoriteten skyndat fram ett beslut för en 
miljözon klass 3 i centrala Stockholm. Vi oroar oss för att 
miljözonen snarare blir en symbolpolitisk handling snarare än ett 
föregångsexempel andra städer vill ta efter. Det är med andra ord ett 
exempel på vad som inte borde gå i linje med Stockholms miljö- 
och klimatarbete." 
  
  
  
  

Sida 34 (53)



 
 

Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-05-30 

Reservation 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 
 
” 1.  Att yrka på att stadsdelsnämnden godkänner 
Sverigedemokraternas utlåtande som svar på remissen. 
 
2.  Därutöver anföra följande: 
 
Stockholm stad ska vara en ansvarstagande kommun som främjar 
social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet. Alla åtgärder ska vara 
förankrade i beprövade best-practice metoder med syftet att 
maximera miljövinsten/utsläppsminskningen per investerad krona. 
 
Stockholm stad bör särskilt fokusera på att bevara grönområdena 
och stärka den biologiska mångfalden, samt rena våra vattendrag. 
Den kraftiga byggtakten och förtätningen innebär att viktiga 
grönområden försvinner. En grönskande stad är viktig för 
människors och djurs välbefinnande och skapar höga 
levnadskvalitéer. I detta ingår att nyplantera träd i samband med att 
avverkning sker på grund av almsjukdom. Grönytor bidrar även till 
klimatanpassningsprocessen, motverkar översvämningar genom att 
ta upp dagvatten. 
 
Cirkularitet och återbruk kan vara befogat för vissa produkter, men 
för andra är kostnaden för hög till den potentiella nyttan. 
 
Åtgärder med varierande effektivitet måste ställas mot varandra i 
det lokala, nationella och internationella klimat-och miljöarbetet. 
Frisk luft ska vara en självklarhet i Stockholm och för att uppnå 
detta krävs grönska, samt internationellt arbete för att minska 
partikelutsläppen i övriga länder där de är som värst." 
  

Reservation 
Henrik Falk (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag. 
 
"1. Att delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
2. Att därutöver anföra följande. 
 
Miljön och klimatet är vår tids ödesfrågor. Miljöarbetet måste 
drivas både i EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. 
Stockholm ska vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en 
fossilbränslefri stad senast 2035. Staden ska vara en fossilfri 
organisation senast 2030 och trafiken i Stockholms innerstad ska 
vara utsläppsfri senast år 2030. För att målen ska kunna nås behöver 
vi jobba på flera fronter samtidigt, dels med ny teknik genom 
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bolaget Stockholm Exergi som kan fånga in och lagra koldioxid, 
dels fasa ut fossila bränslen genom kraftfulla incitament, 
beteendeförändringar och energieffektiviseringar. 
 
Det är bra att Stockholms stad uppdaterar Miljöprogrammet och det 
finns flera bra saker med förslaget på uppdaterat program. Men 
Centerpartiet anser att flera viktiga delar saknas och på flera 
områden så saknas verktyg för att lyckas med åtgärderna. Det 
riskerar att göra Miljöprogrammet till ett hårt slag hårt i luften på 
områden där Stockholms stad har begränsad rådighet. I andra fall 
väljer man att ha hårda krav på stockholmarna, men inte att sopa 
rent framför egen dörr i den egna organisationen. Till exempel kan 
nämnas att ett av de föreslagna målen är att minska flygresorna som 
stockholmarna gör, men inga mål om de resor som tjänstepersoner 
gör – ett område där man faktiskt har rådighet. Ett annat exempel är 
förslaget att halvera utsläppen från konsumtion jämfört med 2019. 
Där har Stockholms stad relativt små möjligheter att ensamt göra så 
stor skillnad. Förslaget sätter alldeles för stor tilltro att genom 
´samverkan´ med andra myndigheter och genom ”kommunikation” 
lyckas ändra stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från 
konsumtion. 
 
Centerpartiet vill se en folkrörelse för klimatet. En långsiktigt 
hållbar klimatpolitik förutsätter både delaktighet och ett brett 
folkligt stöd. Ska vi klara omställningen i Stockholm, måste vi 
genomföra den på ett sätt som gör att olika människor och 
branscher kan känna sig involverade; att alla känner att de blir 
vinnare om de deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar 
grunden till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar att 
leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken och 
bristande långsiktighet. I stället för klimatomställning får vi 
politikomsvängning. 
 
Det handlar om människors möjlighet att pendla klimatsmart till 
jobbet, skjutsa barnen till fritidsaktiviteter och åka till mataffären. 
Det handlar om att minska elräkningar och om att den energi vi 
använder ska vara klimatsmart. Det handlar om att det ska vara 
lönsamt att välja klimatvänligt i butiken. Det handlar om det ska 
vara lätt att göra rätt. 
 
Med det liggande förslaget riskerar Stockholm att få en ineffektiv 
miljö- och klimatpolitik. Istället för att, som majoriteten gör, med 
breda penseldrag basunera ut vad menas med klimaträttvisa borde 
mer fokus läggas på att ta fram siffersatta mål och indikatorer som 
kan minska Stockholms utsläpp. Många viktiga punkter saknar helt 
siffersatta mål. 
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Centerpartiet tycker också att programmet saknar konkreta mål om 
hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio CCS för att 
minska utsläppen. Det kommer inte att räcka att förlita sig på att 
enbart teknikutveckling, men för att få ner Stockholms samlade 
utsläpp är Bio-CCS ett jätteviktigt verktyg som borde ges mer 
utrymme i miljöprogrammet. 
 
Inom miljöpolitiken delar Centerpartiet flera av delarna som ingår i 
miljöprogrammet, att förbättra den biologiska mångfalden, kraftigt 
minska luftföroreningarna, fasa ut den onödiga plasten och skapa en 
giftfri vardag i Stockholm. Däremot saknar miljöprogrammet 
hantering av ett av stadens stora miljöproblem: hantering av 
snödumpning. Redan 1999 förbjöds snötippning i vatten i 
Miljöbalken. Eftersom snö innehåller föroreningar i huvudsak från 
trafik och eftersom syftet med snöröjning är att göra sig av med 
snön klassas snö som avfall. Bara vid Norr Mälarstrand beräknas att 
snöavfallet under en genomsnittlig vinter bidrar till 2.4 – 8 kg 
koppar och 0.8 – 2.6 kg bly. Många storstäder i världen har slutat 
dumpa snö i sina vatten och istället hittat långsiktiga kontrollerade 
lösningar på land, som visserligen inte är oproblematiskt. Det finns 
även alternativ till landdepåer. 
 
Ett ytterligare område som förslaget om Miljöprogrammet vittnar 
om är en oförståelse bland de styrande kring matens roll i den 
hållbara omställningen. I fina ord skriver man om att mer närodlat 
är bra för både klimatet och livsmedelssäkerheten. Men när det 
kommer till kritan så struntar man i den konkret och lägger inte 
fram några mätbara mål. Jämför man med ekologiska 
livsmedelsprodukter har målet satts till 70 procent. Centerpartiet 
tycker att ett stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. För de produkter där det 
inte är möjligt med svenskt borde 100 procent ekologiskt vara 
målet. Dessutom tycker vi att Miljöprogrammet borde ta fram 
initiativ för att öka andelen viltkött. Ur ett klimat- och 
hälsoperspektiv innebär köttet kortare transporter samt att köttet är 
fritt från antibiotika, färgämnen, nitrit och andra tillsatser. 
Centerpartiet måste även beklaga att bland de 132 remissinstanser 
som styret har valt att skicka miljöprogrammet till så finns inte 
några av de viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och Livsmedelsföretagen 
med. 
 
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det globala 
arbetet med att förverkliga Parisavtalet. Miljöprogrammet spelar en 
avgörande roll för att nå detta. Därför tycker vi att den bör skickas 
tillbaka till ritbordet." 
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Handlingar i ärendet 
 HÄ 2024/220-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 

Miljöprogram 2030 för Stockholms stad  
 HÄ 2024/220-1 Remissbrev - Miljöprogram 2030 för 

Stockholms stad  
 HÄ 2024/220-1.1 Remissunderlag 3 - Miljöprogram 2030 

för Stockholms stad Bilaga2 
 HÄ 2024/220-1.2 Remissunderlag 2 - Miljöprogram 2030 

för Stockholms stad Bilaga1 
 HÄ 2024/220-1.3 Remissunderlag 1 - Miljöprogram 2030 

för Stockholms stad (SLK tjut)  
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§ 25 
Utred behovet av en ny sporthall i Mälarhöjden – motion 
från (M)  
Yttrande till kommunstyrelsen 
HÄ 2024/226 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en motion av Anette Hellström (M) beskrivs behovet av en ny 
sporthall i området runt Mälarhöjden. Motionären föreslår två 
möjliga platser, det nya området Mälaräng, eller bollplanen intill 
Mälarhöjdens skola. Förvaltningen anser inte att de föreslagna 
platserna är lämpliga och tar inte ställning till andra möjliga platser. 
 

Förslag till beslut 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S) och Maria 
Ljuslin (V) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Johan Nilsson m.fl. (M) och Inger Swahn (L) med instämmande av 
tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) och Henrik Falk (C) 
lade fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Johan Nilsson m.fl. (M), Inger Swahn (L), tjänstgörande ersättare 
Henrik Åkerlund (SD) och Henrik Falk (C) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 
 
"1. Att tillstyrka motionen i sin helhet. 
 
2. Att därutöver anföra. 
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Den absolut största utmaningen för idrotten och möjligheten till 
rörelse och motion för stockholmarna är bristen på 
idrottsanläggningar. Vi har barn som står i kö för att börja på sin 
favoritsport men där våra föreningar inte har möjlighet att ta emot 
fler medlemmar på grund av bristen på tider. Det är 
anläggningsbristen som är den största utmaningen för 
stockholmsidrotten och därför missar man ett av våra huvudmål, att 
få till fler tider och platser för idrott och rörelse. 
 
Hägersten-Älvsjö växer och behovet av idrottshallar är stort. Det 
byggs nya områden med skolor och det bör även planeras in 
möjlighet till idrott i dess närområde. 
 
Förvaltningens svar på motionen är alltför snävt. Motionens att-sats 
säger att berörda nämnder ska utreda behovet i området runt 
Mälarhöjden eller dess närhet. Det innebär även tex Örnsbergs 
industriområde samt andra områden i stadsdelsområdet." 
  

Ersättaryttrande 
Lolita Lovén Johnsen (KD) instämde med sitt ersättaryttrande i 
förslaget till beslut och reservation från (M), (L), (SD) och (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/226-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Sporthall i 
Mälarhöjden 

 HÄ 2024/226-1 Remissbrev - Utred behovet av en ny 
sporthall i Mälarhöjden 

 HÄ 2024/226-1.1 Motion om att utreda behovet av en ny 
sporthall i Mälarhöjden 
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§ 26 
Fler biståndsbedömda trygghetsboenden för äldre – 
motion från (L)  
Yttrande till kommunstyrelsen 
HÄ 2024/155 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet avser en motion från Jan Jönsson (L) om fler 
biståndsbedömda trygghetsboenden för äldre. I motionen framförs 
att alla har rätt till en bra ålderdom. Fram till år 2040 förväntas 
antalet personer över 80 år i Stockholm fördubblas. Stadens 
kapacitet att erbjuda moderna och ändamålsenliga bostäder till äldre 
behöver öka. Stockholm ska visa äldre som behöver hjälp respekt 
för deras behov, livsval och intressen. Förvaltningen anser inte att 
kommunstyrelsen, äldrenämnden och stadsdelsnämnderna ska ges i 
uppdrag att ta fram en marknadsanalys och behovsbedömning inför 
en framtida utbyggnad av biståndsbedömda trygghetsboenden, 
därmed faller övriga frågeställningar att besvara. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/155-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Fler 
biståndsbedömda trygghetsboende för äldre 

 HÄ 2024/155-1 Remissbrev Fler biståndsbedömda 
trygghetsboenden för äldre  

 HÄ 2024/155-1.1 Motion om fler biståndsbedömda 
trygghetsboenden för äldre 

 

Sida 41 (53)



 
 

Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-05-30 

§ 27 
Detaljplan för bostäder och lokaler på fastigheten 
Taffelstenen 1 med panncentralen i Solberga  
Svar till stadsbyggnadskontoret 
HÄ 2024/265 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till stadsbyggnadskontoret som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Fastigheten Taffelstenen 1 ägs av Stockholmshem. Förslaget till ny 
detaljplan innebär att den gamla panncentralen och 
kontorsbyggnaden får ny användning i form av lokaler och 
bostäder. Några komplementbyggnader rivs och två nya punkthus 
med bostäder byggs. Planen innehåller ca 72 hyreslägenheter. 
Panncentralen föreslås få en publik verksamhet, men även kontor 
möjliggörs. Förvaltningen är positiv till att nya bostäder i Solberga 
byggs på redan exploaterad mark, att det idag inhägnade området 
öppnas upp och att den gamla panncentralen kan få en publik 
användning. Förvaltningen lämnar synpunkter på bland annat 
behovet av samlingslokaler i Solberga, möjligheten till en ny entré 
till panncentralen över parkmark, samt skydd av naturmark under 
byggtiden. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
  

Särskilt uttalande 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S) och Maria 
Ljuslin (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
"Den rödgröna majoriteten i Hägersten-Älvsjö ser oerhört positivt 
på att Panncentralen äntligen ska kunna tas i bruk för publik 
verksamhet, och instämmer starkt i förvaltningens synpunkt om att 
möjliggöra samlingslokaler för föreningar. Föreningslivet i 
Solberga har länge drivit på för lokaler för att möjliggöra kulturell 
och social verksamhet, något som kommer stärka civilsamhället och 
Solberga som helhet. Vi ser fram emot att från stadsdelsnämndens 
sida samverka med det lokala föreningslivet för att öka 
sammanhållningen och tryggheten, och skapa ett livfullt och trevligt 
närområde!" 
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Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/265-4 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Förslag 
till detaljplan Taffelstenen 

 HÄ 2024/265-2 Samrådsbrev - Förslag till detaljplan för 
fastigheten Taffelstenen 1  

 HÄ 2024/265-1 Planbeskrivning - Förslag till detaljplan för 
fastigheten Taffelstenen 1 

 HÄ 2024/265-3 Plankarta - Förslag till detaljplan för 
fastigheten Taffelstenen 1 
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§ 28 
Detaljplan nya bostäder på Landsknekten 4, 22 och 23 vid 
Johan Skyttes väg i Älvsjö  
Svar till stadsbyggnadskontoret 
HÄ 2024/240 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till stadsbyggnadskontoret som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förslaget till ny detaljplan innehåller ca 60 bostäder i lägenheter 
och radhus vid Johan Skyttes väg – Segervägen. Där ligger idag tre 
villor som föreslås rivas. De nya byggnaderna blir 2,5 – 3,5 
våningar höga. Utbyggnaden följer översiktsplanens intentioner och 
de utformningsbestämmelser som tagits fram för området. Planen är 
på samråd en andra gång eftersom planområdet utökats med en 
villatomt och bebyggelsen därmed ökat. Förvaltningens synpunkter 
är desamma som vid första samrådet 2021. Förvaltningen är positiv 
till planerna på skapandet av en stadsmiljö utmed denna del av 
Johan Skyttes väg och lämnar endast synpunkter på 
parkeringssituationen och behovet av upprustning av gatan. 
 

Förslag till beslut 
Sara Grolander (MP), Andrea Törnestam m.fl. (S), Maria Ljuslin 
(V), Johan Nilsson m.fl. (M), Inger Swahn (L) och Henrik Falk 
(C) föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag. 
 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) lade fram ett förslag 
och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 
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"Sverigedemokraterna yrkar avslag på förvaltningens förslag till 
beslut. 
 
Därutöver vill vi anföra följande: 
 
Ett förslag till detaljplan för nya bostäder på Landsknekten har 
inkommit till Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd för yttrande. 
Sverigedemokraterna ställer sig kritiska till förslaget dels med 
anledning av att vi anser att den föreslagna bebyggelsen mellan 
Älvsjö Station och villakvarteren bör ske med en mer varsam 
övergång från villaområdets öppna struktur till stadsliknande 
bebyggelse närmare pendeltågstationen. Sverigedemokraterna delar 
heller inte förvaltningens bedömning om att förslaget är anpassat till 
omkringliggande befintlig bebyggelse i helhet och vi anser därmed 
att förslaget som utgör tät stadsbebyggelse inte tenderar att passa in 
i villaområdet. Mot den bakgrunden anser vi att förslaget på 
byggnationen ej bör genomföras."  
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/240-6 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Förslag 
till detaljplan Landsknekten 

 HÄ 2024/240-2 Samrådsbrev - Förslag till detaljplan 
Landsknekten 4 

 HÄ 2024/240-1 Planbeskrivning - Förslag till detaljplan 
Landsknekten 4 

 HÄ 2024/240-3 Plankarta - Förslag till detaljplan 
Landsknekten 4 
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§ 29 
Detaljplan för nya bostäder och skola vid Kilabergsvägen 
i Midsommarkransen  
Svar till stadsbyggnadskontoret 
HÄ 2024/184 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till stadsbyggnadskontoret som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Planområdet omfattar två kvarter som idag innehåller dels en 
drivmedelsstation, dels en kontorsbyggnad där Tellusborgsskolan 
hyr lokaler. Förslaget innebär att drivmedelsstationen rivs och 
ersätts med ett bostadshus med ca 60 hyresrätter. Kontorshuset får 
nya planbeteckningar som medger fler användningsområden, bland 
annat skola. Tellusborgsskolan kan därmed få permanent bygglov 
för sin verksamhet. Förvaltningen är positiv till förslaget, men 
kommenterar bland annat förbättringar av skolgården, 
trafiksäkerhet, anslutningen till naturmark, hanteringen av 
dagvatten, och beredskapsplaneringen för drivmedelsstationer. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden föreslog bifall till förvaltningens förslag och fann att 
nämnden ställde sig bakom det. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/184-6 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Detaljplan 
Eremiten 2 

 HÄ 2024/184-3 Samrådsbrev Förslag till detaljplan för 
Eremiten 2 

 HÄ 2024/184-1 Plankarta Förslag till detaljplan för Eremiten 
2 

 HÄ 2024/184-2 Planbeskrivning Förslag till detaljplan för 
Eremiten 2 
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§ 30 
Protokoll från Hägersten-Älvsjö och Skärholmens 
stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor  
HÄ 2024/8 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd har tagit del av Hägersten-Älvsjö 
och Skärholmens stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågors 
synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/8-7 Protokoll från Hägersten-Älvsjö och 
Skärholmens stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor 
15 maj 2024 
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§ 31 
Protokoll från pensionärsrådet  
HÄ 2024/7 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd har tagit del av pensionärsrådets 
synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/7-9 Protokoll från pensionärsrådet 22 maj 2024 
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§ 32 
Protokoll från förvaltningsgruppen  
HÄ 2024/9 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd lägger protokollet till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/9-9 Protokoll från förvaltningsgruppen 21 maj 
2024 
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§ 33 
Anmälan av delegationsbeslut  
HÄ 2024/11 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/11-10 Rapport över delegationsbeslut 
 HÄ 2024/11-11 Flyttning av förskolan Sjöberget till 

förskolan Flyttfågeln (kopia av beslut HÄ 2024/356 för 
tilläggsanmälan) 
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§ 34 
Anmälan av rubricerade medborgarförslag 
Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd har tagit del av skrivelserna och 
lägger anmälan till handlingarna. 
 
Sammanfattning  
Följande skrivelser anmäldes 
  
Förslag om gång och cykelbana 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 11 april 2024 HÄ 2024/255 
Översänt till trafikkontoret. 
  
Förslag gällande naturreservat för Solbergaskogen 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkomna 13 april till 13 maj 2024, dnr HÄ 2024/182 
Översända till stadsbyggnadskontoret. 
  
Förslag om sittplats vid torget på hörnet Klackvägen-
Folkparksvägen 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkomna 15 april 2024, dnr HÄ 2024/264 
Översänt till trafikkontoret. 
  
Förslag om upprustning av lekplatsen i Långbro park 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 3 maj 2024 HÄ 2024/316 
Förvaltningens svar daterat 3 maj 2024 bilades. 
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§ 35 
Anmälan av rapporter och diarieförda ärenden  
HÄ 2024/12 
 

Beslut  
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 HÄ 2024/12-14 Inkomna rapporter till nämnden 
 HÄ 2024/12-13 Rapport över diarieförda ärenden 1 till 30 

april 2024 
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§ 36 
Nämndens frågor  

  

Skrivelse om behovet av stärkt skydd och stöd för 
socialtjänstens medarbetare 
Inger Swahn (L) och Johan Nilsson m.fl. (M) med 
instämmande av tjänstgörande ersättare Henrik Åkerlund (SD) lade 
fram en skrivelse om behovet av stärkt skydd och stöd för 
socialtjänstens medarbetare och föreslog att nämnden skulle lämna 
den till förvaltningen för beredning. Dnr HÄ 2024/365 
  

Beslut 
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 
förvaltningen för beredning. 
____________________ 
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